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El cap de Govern, Jaume Bar-
tumeu, va anunciar ahir que 
l’executiu té la intenció d’in-
tegrar l’EENSM (Escola Espe-
cialitzada Nostra Senyora de 
Meritxell) en el sistema edu-
catiu públic. Així ho va donar 
a conèixer el cap de l’executiu, 
en el marc de celebració del 40è 
aniversari d’aquesta escola, que 
va començar amb 10 alumnes i 
ara en té 270. 

D’aquesta notícia va parlar 
en la posterior roda de premsa 
la ministra d’Educació, Susan-
nna Vela, que va comentar que 
ja s’ha començat els treballs 
d’integració d’aquest ens en el 
sistema escolar i que espera que 
es pugui tenir enllestit en un pe-
ríode no superior a tres anys. La 
titular d’aquesta cartera no va 
donar detalls del projecte, donat 
que està en un estat embrionari, 
però sí que va indicar que s’està 
treballant “en el pla pedagògic 
i estratègic” i que s’espera que 
aquest últim quedi enllestit a fi-
nals d’aquest any. 

La ministra Vela va comentar 
a més que actualment el Govern 

disposa dels recursos i dels pro-
fessionals necessaris perquè 
aquesta integració sigui viable 
i una realitat en uns dos o tres 
anys. Vela va reconèixer que el 
Govern haurà de fer un esforç 
econòmic important, però va 
manifestar que l’administració 
“ja suporta bona part del funcio-
nament de l’escola” a través dels 
programes que subvencionen els 
ministeris de Salut i d’Educació. 

Sobre el mètode que s’emprarà 
poc va comentar la ministra, no 
per una qüestió de poca trans-
parència sinó perquè encara no 
s’ha definit. 

De fet, sobre la qüestió de si 
el patronat de l’EENSM desa-
pareixerà quan el Govern agafi 
les regnes del centre, Vela va 
comentar que no necessària-
ment ha de ser així i que s’haurà 
d’estudiar la millor fórmula i la 

que més convingui als usuaris 
d’aquesta escola especialitzada. 

De la seva banda, la directora 
actual del centre, Carolina Ser-
ra, va comentar que d’aquesta 
inclusió en el sistema educatiu 
andorrà ja feia temps que se’n 
parlava i va donar per segur que 
el patronat no desapareixerà 
perquè el Govern trobarà una 
fórmula mixta i adient per a to-
tes les parts. 

De la seva banda, el cap de 
Govern, en el discurs comme-
moratiu que va fer, va afegir 
que aquesta iniciativa respon al 
“compromís de garantir un sis-
tema educatiu inclusiu a tots els 
nivells educatius” per a les per-
sones amb discapacitat, tal com 
recomanen les Nacions Unides. 

No va ser l’únic parlament 
que es va pronunciar en la troba-
da d’ahir. El subsíndic general, 
Esteve López, en representació 
del Consell General, va dirigir 
unes paraules a les més de cent 
persones allà presents en què 
va destacar el marc jurídic “ben 
consolidat” que té Andorra per 
protegir i garantir els drets de 
les persones amb discapacitat.

Un dels fundadors del cen-
tre, Antoni Coll, va remarcar 
que la idea de l’escola va ser de 
Càritas, perquè començava a 
haver-hi algunes famílies amb 
fills amb discapacitat. També 
va explicar que van rebre la col-
laboració de molta gent, comen-
çant per la família Molines, que 
el projecte va començar amb 
deu alumnes i que després de 
40 anys es pot dir que funciona 
molt bé. 

El Govern integrarà l’EENSM al sistema 
educatiu públic com recomana l’ONU

escola especialitzada nostra senyora de meritxell

s. m.
anDorra la Vella

Susanna Vela indica que abans de final d’any es tindrà el pla estratègic d’aquest projecte
t. m.t. m.

Jaume Bartumeu, cap de Govern, acompanyat per un jove de l’escola i maria maestre. el copríncep episcopal, Joan-enric Vives, conversant amb uns usuaris del centre. 

110 usuaris assisteixen a escoles ordinàries 
i prop de 90 estan integrats en el món laboral

A la celebració del 40è aniversari de l’EENSM 
també va assistir el copríncep episcopal, Joan-
Enric Vives, que va pronunciar un discurs en 
què va elogiar tots els professionals que han fet 
possible l’èxit del centre i, per tant, dels seus 
usuaris. En aquest sentit, Vives va comentar que 
segons les dades que va constatar en la darrera 
visita pastoral uns 110 usuaris estan escolarit-
zats i més de 90 tenen un lloc de feina en em-
preses. Vives va comentar que això és sinònim 
de l’èxit de l’escola i d’una societat que no obli-
da aquest col·lectiu. A més, també es va felicitar 
que el centre compti actualment amb  650 so-
cis i pugui acollir més de 270 usuaris. Una xifra 

que a finals del 2012 podrà augmentar gràcies 
a les obres d’ampliació que es van endegar a 
principis de l’any passat. La directora del centre, 
Carolina Serra, va comentar que un cop acabin 
les obres del nou edifici s’aprofitarà per fer un 
rentat de cara de l’actual centre, ja que neces-
sita remodelacions per adaptar-se a les noves 
necessitats. 

D’altra banda, i en un to humà, tant Joan-
Enric Vives com el cap del Govern, Jaume Bar-
tumeu, van recordar que tots “tenim alguna mi-
nusvalidesa”, alhora que es van felicitar per la 
sensibilitat dels professionals que es dediquen 
a aquest col·lectiu. 


